




						[image: ][image: ][image: ]


                
                
				
					Vyhledávání
					
					
				

			
                

        
        




[image: ][image: ][image: ]


                
                
				
					Vyhledávání
					
					
				

			
                

        
        





				
První dvě setkání ze série seminářů pořádaných Českou agenturou pro standardizaci společně s IFMA (International Facility Management Association) a sdružením czBIM – BuildingSmart ČR se uskutečnila v Jihlavě a Hradci Králové. Semináře se konaly přímo v sídlech krajů a zúčastnilo se jich téměř šedesát účastníků. V drtivé většině pracovníků veřejné správy, kteří mají na starosti zadávání veřejných stavebních zakázek, správu majetku a související činnosti. Není divu, semináře jsou totiž zaměřeny na přínosy digitalizace, zejména pak digitalizace stavebnictví. 




Cílem seminářů je ukázat, že digitalizace může mít výhody nejen pro jednotlivé organizace v podobě snížení nákladů nebo chybovosti, ale i zvýšení produktivity práce. Z digitalizace – a v případě stavebnictví z využívání metody BIM – mají výhody i konkrétní zaměstnanci. Těm uspoří práci, umožní jim lépe si organizovat pracovní den, a nakonec i sníží míru stresu, protože potřebné informace pro rozhodování mají k dispozici na pár kliknutí.




Od stavebního záměru po správu




Semináře jsou koncipovány tak, aby seznámily účastníky s přínosy metody BIM pro všechny fáze životního cyklu stavby. Po úvodním slově Evy Kaiserové, pověřené řízením odboru Koncepce BIM České agentury pro standardizaci, navázala svým vystoupením projektová manažerka DSS a expertka Agentury ČAS Kateřina Schön. Její prezentace shrnuje základní pojmy související s využíváním metody BIM, vysvětluje návaznost a propojení se souborem technických norem ČSN EN ISO 19650 Organizace a digitalizace informací o budovách a inženýrských stavbách včetně informačního modelování staveb (BIM) - Management informací s využitím informačního modelování staveb. Hlavní pozornost je pak věnována představení metody BIM jako jednoho z nástrojů digitalizace i jejích přínosů zejména pro organizaci.




V navazující přednášce se pak Petr Tesař, BIM manažer Letiště Praha a spolupracovník České agentury pro standardizaci, zaměřil na využití Digitálního modelu stavby (DiMS) a propojení dílčích modelů v souvislosti s účelem užití a fází životního cyklu. A to včetně provozní fáze. Tím otevřel prostor pro prezidenta české pobočky Mezinárodní asociace Facility Managementu Jiřího Knapa, který na konkrétních příkladech ze své praxe ukázal možnosti úspor a zvýšení efektivity v práci facility managera. Tomu totiž digitální informace mohou výrazně pomoci v každodenní praxi.




O závěr semináře se starají zástupci sdružení czBIM – BuildingSMART ČR. V Jihlavě to byl Petr Štěpán, v Hradci Králové pak Roman Voráč. Oba se zaměřili na konkrétní ukázky přínosů metody BIM v již realizovaných stavebních projektech, a to nejen u nových staveb, ale například také při rekonstrukci historické budovy Císařských lázní v Karlových Varech.






Semináře pokračují v dalších krajích Česka Semináře Co přinese digitalizace stavebnictví organizacím i jejich zaměstnancům pokračují i v dalších krajích České republiky tak, aby byly co nejdostupnější zejména pro zájemce z řad veřejných zadavatelů. Konají se vždy v sídle příslušného kraje. Bližší informace najdete zde. Přihlásit se je stále možné prostřednictvím registračního formuláře, účast je samozřejmě zdarma.
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Více než třicítka odborníků z celé řady stavařských profesí se během třídenního intenzivního setkání snažila konsolidovat datové šablony a standardizovat terminologii napříč jednotlivými profesemi a stavebními obory. Díky nasazení, ale i celkové naladění všech přítomných, se podařilo vytvořit dělnou atmosféru a významně pokročit v práci na Datovém slovníku. Ten je důležitým pilířem datového standardu staveb. Výsledkem třídenního setkání je vyjasnění pravidel tvorby datových šablon a klasifikace. Tým expertů se zaměřil zejména na oborově nejsložitější datové šablony týkající se většího počtu profesí. Díky tomu bude možné provázat jednotlivé dílčí Datové standardy staveb. A protože součástí pracovním týmu byli také zástupci Státního fondu dopravní infrastruktury, byl učiněn významný pokrok k budoucímu provázání datových standardů staveb pro pozemní, dopravní i infrastrukturní stavby.
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Datový slovník tvoří základy i pro datové standardy organizací




Práce na konsolidaci datových šablon a terminologii samozřejmě i nadále pokračují. Nicméně intenzivní workshop v České agentuře pro standardizaci otevřel cestu k funkčnímu propojení dílčích datových standardů nejen pro jednotlivé typy staveb, ale třeba i vytvořených pro potřeby jednotlivých organizací. Konsolidací datových šablon se totiž podaří dosáhnout toho, že základ, datový slovník, bude shodný napříč všemi dílčími datovými standardy. Během setkání ve velkém týmu se účastníci věnovali specificky těm datovým šablonám, které zasahují větší počet stavařských profesí. Příkladem může být například ventil, ten najdeme v rozvodech topení, plynu, kanalizace, vody, případně jinde. Doposud existovalo několik datových šablon pro ventil, podle jednotlivých profesí. Nyní se široký tým expertů dohodl na vzniku jedné datové šablony pro ventil a jeho zařazení pro jednotlivé profese zařídí propojení s klasifikačním systém a identifikací.




Práce budou pokračovat




Setkání na půdě České agentury pro standardizaci bylo prvním a svým způsobem přelomovým. Podařilo se na jednom místě propojit zástupce Agentury ČAS, SFDI, ale i další experty jednotlivých profesí. Co je ale možná důležitější, podařilo se nastolit vzájemnou důvěru a ochotu hledat řešení místo důvodů, proč musí mít každý profese vlastní datovou šablonu. Práce tím samozřejmě nekončí, nicméně dále bude probíhat jen v menším formátu. Na konsolidaci dalších datových šablon a standardizaci terminologie budou spolupracovat odborníci v menších týmech. To jim umožní se věnovat těm datovým šablonám, které se týkají specificky jejich oborů. Současně ale bylo dohodnuto, že podle potřeby proběhne s určitým časovým odstupem i další široké setkání, které opět zorganizuje Česká agentura pro standardizaci. Jsme přesvědčeni, že toto setkání je důležitým impulsem pro další spolupráci vedoucí ke společnému cíli – otevřít pro české stavebnictví dveře do digitální budoucnosti. Všem odborníkům, kteří se do této, nikoli jednoduché, práce aktivně pustili, bychom chtěli poděkovat.


Letos poprvé se uskutečnil tak zvaný horizontální workshop pro účastníky Programu pilotních projektů BIM České agentury pro standardizaci. Do tohoto programu jsou zapojeni vybraní veřejní zadavatelů, kteří chtějí – ve speciálním režimu pilotního projektu – ověřit možnosti využívání metody BIM na svých projektech. Cílem těchto pilotních projektů je současně také ověřit využitelnost metodik a podpůrných materiálů připravených Českou agenturou pro standardizaci v praxi veřejného zadavatele.
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Letošní první setkání proběhlo on-line za účasti více než desítky registrovaných zástupců organizací zapojených do programu. Na letošní rok je plánováno podobné setkání v pravidelném intervalu jednou za čtvrtletí. Workshopy jsou určeny výhradně zástupcům Programu pilotních projektů BIM, zájemci z řad veřejných zadavatelů, kteří by se chtěli do Programu PP zapojit, mohou kontaktovat odbor Koncepce BIM Agentury ČAS na e-mailu bim@agentura-cas.cz.




Zajímavá debata i zintenzivnění spolupráce




Úvod semináře patřil tématu Programu pilotních projektů a námětům, jak tento program zefektivnit. Zástupci veřejných zadavatelů vznesli řadu velmi podnětných připomínek, a postřehů. Řada z nich určitě najde uplatnění tak, aby byl Program pilotních projektů pro své účastníky co nejefektivnější. Další část semináře byla věnována problematice Facility Managementu, zejména pak možnostem využití dat z tak zvaného Informačního modelu stavby v CAFM systémech (Computer-aided facility management). Rozhodně to není náhoda, vždyť právě užívání stavby tvoří nejdelší část jejího životního cyklu, a proto se v ní také skrývá obrovský prostor pro využití přínosů z metody BIM.




V dalším programu se debata stočila na tématiku pasportizace existujících staveb a problematiku využívání Společného datového prostředí (CDE). V obou případech jde o témata, se kterými se veřejní dodavatelé setkávají velmi často. Otázka možností, za kterých je možné sdílet informace o stavbě v CDE je pro mnoho z nich velmi palčivá. I proto byla diskuse na toto téma velmi živá.
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Možnost sdílet informace je přínosná nejen při využívání metody BIM. Proto se účastníci workshopu dohodli, že vznikne sdílení prostředí, v němž bude možné vzájemně si vyměňovat zkušenosti, postřehy, ale i informace. A to nejen mezi Českou agenturou pro standardizaci a veřejnými zadavateli v rámci Programu pilotních projektů, ale i horizontálně, tedy navzájem mezi jednotlivými organizacemi. Přímá výměna zkušeností se ukazuje jako velmi přínosná a efektivní.




Kromě prostoru pro horizontální sdílení zkušeností bude v tomto sdíleném prostředí, do kterého budou mít přístup pouze účastníci Programu pilotních projektů a nebude dostupné veřejně, bude probíhat připomínkové řízení k podpůrným dokumentům České agentury pro standardizaci a vyhodnocení jednotlivých podpůrných dokumentů Agentury ČAS nasazených do pilotních projektů. Současně zde budou publikována řešení podnětů pilotních projektů při zavádění BIM do jejich působnosti prostřednictvím odborníků ČAS.


Letos již podruhé se na půdě České agentury pro standardizaci konala neformální diskuse u kulatého stolu s odbornou stavařskou veřejností. Tentokráte jsme se zaměřili na problematiku Architektury Datového standardu staveb. O tom, že to bylo dobře zvolené téma svědčí i téměř třicet přihlášených.




Úvodního slova se - jako již tradičně - ujala Eva Kaiserová pověřená řízením odboru Koncepce BIM České agentury pro standardizaci, společně s projektovou manažerkou DSS Kateřinou Schön. Ty tentokráte doplnili členové výkonného projektové týmu DSS (VPT) Rudolf Vyhnálek a Jiří Buneš. Více než dvouhodinová, místy velmi intenzivní, diskuse ukázala, jak důležité je otázka architektury DSS pro všechny zainteresované. Snad se tak podařilo naplnit i základní cíl, který si tato setkání u snídaně vytyčila - stát se platformou pro otevřenou a férovou diskusi mezi zástupci odborné stavařské veřejnosti a Agenturou ČAS.









Úvodní prezentace Rudolfa Vyhnálka
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Stáhněte si prezentaci na téma Architektura DSS od Rudolfa Vyhnálka - Neformální snídaně s Agenturou ČAS 29. února 2024Stáhnout


Otázka, jestli mají všichni zainteresovaní pracovníci veřejné správy dostatečné kompetence pro využívání metody BIM zaznívá vlastně pravidelně. I proto je první letošní Neformální snídaně s Agenturou ČAS věnována právě problematice vzdělávání. Zaměříme se nejen na připravovaný systém vzdělávání v BIM pro pracovníky veřejné správy, ale dotkneme se i otázky vzdělávání zaměstnanců v dodavatelském sektoru. Rádi bychom s Vámi sdíleli aktuální stav diskuse o redesignu Národní soustavy kvalifikací. Dalším tématem jsou novinky připravované v oblasti vzdělávání – jako například nově vytvořený národní modul vzdělávání Building SMART International (Foundation).




Neformální snídaně s Agenturou ČAS se uskuteční již ve čtvrtek 25. ledna 2024 v čase od 9 do 11 hodin. Stále ještě zbývá několik míst a vy se můžete snadno přihlásit, případně si událost přidat do svého kalendáře.




Add to Calendar 



Sejdeme se v konferenčním centru České agentury pro standardizaci na adrese Biskupský dvůr 1148/5, Praha 1 v 9 hodin. Jak se již stalo tradicí, bude pro vás připravena bohatá snídaně a skvělá káva.  Na setkání s vámi se těší Eva Kaiserová, pověřená řízením odboru Koncepce BIM České agentury pro standardizaci, Martina Sieber, pověřená koordinací systému vzdělávání, Kristýna Schulzová, autorka národního modulu vzdělávání v BIM, Libuše Kameníčková a Petr Matyáš, oba spoluautoři "Systému vzdělávání pro veřejné zadavatele".




Neformální snídaně pokračují i v roce 2024. Můžete se již hlásit




Jak již Agentura ČAS ohlásila na konci loňského roku, setkání u kulatého stolu na různá témata, která zajímají odbornou stavařskou veřejnost v souvislosti s Koncepcí zavádění metody BIM do veřejné správy v České republice, budou probíhat pravidelně jednou měsíčně.




Již nyní jsou zveřejněna témata setkání pro první pololetí letošního roku. Již v únoru probereme společně novinky v přípravě Datového standardu staveb (DSS). Můžete se tedy těšit na setkání:




	Termín	Téma	Prezentující	
	29. února 2024	Aktuální stav Datového standardu staveb (DSS)	Kateřina Schön, koordinátoři OTO týmů	kalendář
	4. dubna 2024 	Využívání metody BIM v malých a středních podnicích	Kateřina Schön, spoluautoři pracovní verze publikace příručky pro zavádění metody BIM v malých a středních podnicích	kalendář
	25. dubna 2024	Vzory zadávacích podmínek pro výběr projektanta a koordinátora BIM	Eva Kaiserová, zástupci advokátní kanceláře Havel&Partners	kalendář
	30. května 2024 	Využívání DSS u dopravních staveb (pořádáno ve spolupráci se SFDI)	Kateřina Schön, Milan Dont (SFDI), Martin Sklenář	kalendář
	27. června 2024	Fazetový klasifikační systém a integrace s DSS	Kateřina Schön, Rudolf Vyhnálek, Jiří Buneš	

Neformální snídaně s Agenturou ČAS v prvním pololetí 2024



Termíny Neformálních snídaní s Agenturou ČAS na druhé pololetí letošního roku najdete v registračním formuláři. Můžete si tak již nyní rezervovat čas. Konkrétní témata setkání budou zveřejněna v průběhu jara.




 

Pokud má mít využívání metody BIM ve veřejné správě očekávané přínosy, musí zaměstnanci jednotlivých veřejných organizací disponovat potřebnými znalostmi a kompetencemi. Proto je také součástí vládní Koncepce zavádění metody BIM do veřejné správy úkol vytvořit Systém vzdělávání v BIM pro pracovníky veřejné správy. Odbor Koncepce BIM České agentury pro standardizaci jej připravil a již v září 2023 projednal s klíčovými stakeholdery. Nový systém vzdělávání, ale také přínosy digitalizace stavebnictví a sdílení informací o stavbě, představí na sérii seminářů. Ty pořádá ve spolupráci s Odbornou radou pro BIM – buildingSMART ČR (czBIM) v jednotlivých krajích Česka. První setkání se uskuteční již 30. listopadu 2023 v Pardubickém kraji, další je naplánováno na 11. ledna 2024 do kraje Karlovarského. Semináře jsou určeny zástupcům veřejných zadavatelů, zejména pracovníkům odborů investic, správy majetku, veřejného zadávání atp. Seminář účastníky seznámí s přínosy digitalizace obecně, jak pracovat s informacemi a spravovat je, ale také jak zadat stavební zakázku s využitím metody BIM. To vše pomocí praktických příkladů a vzorů z praxe.




Praha, 15. listopadu 2023 – Semináře jsou organizovány společně Agenturou ČAS a sdružením czBIM – buildingSMART ČR a povedou ho přední odborníci spolupracující s oběma organizacemi. První se uskuteční v sále pro jednání zastupitelstva Krajského úřadu Pardubického kraje 30. listopadu 2023 od 9 do 15 hodin. Na seminář se lze přihlásit prostřednictvím registračního formuláře na stránkách České agentury pro standardizaci. Účastnický poplatek je 1 250 Kč včetně DPH. Semináře jsou určeny pro zástupce zadavatelů veřejných stavebních zakázek, jejichž potřebám bude přizpůsoben program.




Eva Kaiserová, pověřená řízením odboru Koncepce BIM České agentury pro standardizaci k tomu dodává: „Nechceme, aby pracovníci veřejné správy vnímali digitalizaci a sní spojenou metodu BIM jako strašáka nebo ji využívali jen z povinnosti. Není nejmenších pochyb o tom, že digitalizace a efektivní práce s informacemi mohou všem zainteresovaným pomoci zefektivnit a usnadnit práci, stejně jako možnost rozhodovat se na základě jasně doložitelných dat. Tím získají i mnohem větší jistotu v tom, že svá rozhodnutí v případě potřeby obhájí. Ráda říkám, že digitalizace a metoda BIM mají moc lidem zpříjemnit jejich pracovní den. V programu seminářů nechceme představovat vzdušné zámky, ale zaměřit se především na to, co přinese digitalizace každému jednomu pracovníků veřejné správy.“




Důraz na příklady a vzory z praxe




Program seminářů bude rozdělen do dvou základních bloků, první se zaměří na přínosy digitalizace pro celou organizaci, druhý pak bude věnován tomu, co může přinést jejím pracovníkům v každodenní pracovní agendě. Účastníci seminářů se dozví nejen jakou hodnotu mají informace a jejich správa pro organizaci, ale také jak konkrétně může práce s nimi v digitálním prostředí přispět k usnadnění jejich vlastní práce. Současně se seznámí s tím, jaké možnosti jim nabízí využití metody BIM v jednotlivých agendách či jaké možnosti před nimi otevírá při správě a údržbě majetku. Oba bloky budou vždy zakončeny konkrétními příklady a vzory z každodenní praxe veřejných zadavatelů u nás i v zahraničí.




Seminář pomůže účastníkům získat nové poznatky a kompetence. Seznámí se například s možností využití metody BIM při rozpočtování, s nástroji pro správu dat i jejich vizualizaci, ale také s kontrolními mechanismy, které mají při využívání metody BIM k dispozici. Absolventi semináře tak dostanou odpovědi na to, jak využívání metody BIM zadat, jaké nástroje používat nebo jak jim metoda BIM pomůže efektivněji řídit projekt. A samozřejmě také na to, jak je možné využít digitální informace o stavbě v nástrojích pro správu a údržbu majetku (CAFM).




Jak získat potřebné kompetence




Součástí programu seminářů bude i představení také nového Systému vzdělávání v BIM pro pracovníky veřejné správy. S jeho vytvořením počítá také vládní Koncepce zavádění metody BIM v České republice. Je totiž nezpochybnitelné, že bez klíčových znalostí a kompetencí svých pracovníků nebude moci veřejná správa plně těžit ze všech přínosů digitalizace a metody BIM. Nově představený Systém vzdělávání proto počítá s několika úrovněmi. Alespoň základní povědomí o tom, co metoda BIM je a jak může pomoci zefektivnit veřejné stavební projekty, by měla mít velká část zaměstnanců veřejné správy. Pracovníci, kteří se na veřejných stavebních zakázkách podílejí, budou mít samozřejmě k dispozici i vyšší úrovně vzdělávání, ve kterých získají potřebné kompetence a znalosti pro zadávání a správu veřejných stavebních zakázek.




Spolupráce se sdružením czBIM umožnila využít expertních znalostí nadnárodní organizace buildingSMART, která sama nabízí certifikované kurzy metody BIM určené zejména pro soukromý sektor. Certifikáty buildingSMART jsou na trhu velmi respektované a díky této spolupráci bylo možné do Systému vzdělávání v BIM pro pracovníky veřejné správy přenést jak zkušenosti s využíváním metody BIM ve veřejném sektoru, tak i znalostí bázi. Garantem Systému vzdělávání v BIM pro pracovníky veřejné správy je ale i nadále Česká agentura pro standardizaci. 




Další informace o seminářích naleznete na: https://www.koncepcebim.cz/roadshow2023/
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2023-11-15 (CAS BIM) TZ-CAS-vyrazi-na-roadshow-ke-vzdelavani-hlavickaStáhnout




Série diskusních setkání u kulatého stolu v podobě Neformálních snídaní s Agenturou ČAS pokračuje již 8. listopadu 2023. Vrátíme se na něm k tématu, které vzbudilo velmi živou diskusi již v květnu: Nová architektura Datového standardu staveb. Jako obvykle se potkáme v konferenčním centru České agentury pro standardizaci (Biskupský dvůr 1148/5, Praha 1), a to 8. listopadu 2023 od 9 hodin. Nová podoba architektury DSS již dospěla do finále a byla projednána i Radou pro BIM. Pokud máte zájem se o ní dozvědět více nebo se podělit i o svůj pohled na to, jak by měla vypadat, pořád máte šanci. 
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Do naplnění kapacity zbývá ještě několik míst. Stačí se jednoduše přihlásit.




Datový standard staveb (DSS) tvoří společně s klasifikačním systémem CCI základ společného digitálního jazyka pro české stavby. Jde tak o jeden z nejdůležitějších pilířů efektivního využívání metody BIM. DSS totiž určuje strukturu a obsah informací digitálního modelu stavby (DiMS) a jeho součástí jsou požadavky na grafické i negrafické informace. A je to právě Datový standard staveb (DSS) co nám umožní vzájemné předávání dat mezi stavebními obory a jejich softwarovými nástroji. Jinak řečeno, díky DSS budou moci být informace o stavbě strojově čitelné.




Práce na nové architektuře DSS byly zahájeny v závěru loňského roku. Ukázalo se totiž, že původní návrh již neodpovídá aktuálním potřebám stavařské veřejnosti a – co je možná nejužitější – nepočítal s přímou integrací klasifikačního systému a identifikace do DSS. První představení návrhu odborné stavařské veřejnosti proběhlo právě na květnové Neformální snídani s Agenturou ČAS. A celá řada postřehů a připomínek, které tehdy padly, se odrazila také ve finální podobně. Pokud máte zájem se s ní podrobněji seznámit, pak je letošní předposlední setkání určeno právě vám.




 

Již po dvanácté se uskutečnila konference BIM Day 2023. Přesto byla ale v něčem první. Ke sdružení czBIM se letos jako spolupořadatelé přidali Česká agentura pro standardizaci a Sdružení podnikatelů pro stavebnictví. „Rozhodli jsme se spojit síly a místo tří samostatných uspořádat jednu konferenci společně. Věřím, že je to impuls pro posílení vzájemné spolupráce,“ řekl ve svém úvodním slovu Petr Matyáš, předseda czBIM. Jak ukázal vlastně celý dvoudenní program, příkopy jsou – alespoň částečně – zakopány a cesta k další spolupráci je otevřená. Symbolicky to potvrdilo hned několik prezentací, které měli společně zástupci czBIM a Agentury ČAS.




Mnoho zástupců odborné stavařské veřejnosti má v polovině října v kalendářích tradičně vyznačenu jednu událost. A všichni, kteří se zabývají digitalizací stavebnictví pak dokonce červeně. V tomto termínu se totiž již tradičně koná konference BIM Day, za kterou stojí Odborná rada pro BIM – BuildingSmart Česká republika (czBIM). Sdružení, které stálo u kořenů metody BIM v Česku. Není tedy žádným překvapením, že letos se konference BIM Day uskutečnila již po dvanácté. Spolupořadateli se letos stali také Česká agentura pro standardizaci a Sdružení podnikatelů ve stavebnictví (SPS). Jak se shodli zástupci všech tří organizací v úvodním bloku, odstartovala tím nová éra vzájemné spolupráce a jak připomněl ve své řeči předseda czBIM Petr Matyáš, cíl máme všichni stejný: podpořit rozvoj a rozšíření metody BIM v Česku a tím také zvýšit efektivitu stavebnictví jako sektoru.




BIM je cestou k budoucnosti




V lednu letošního roku ohlásila Česká agentura pro standardizaci novou strategii. Kromě zintenzivnění prací na realizaci vládní Koncepce zaváděním metody BIM do veřejné správy, deklarovala ústy Evy Kaiserové také snahu obnovit vzájemný dialog a otevřít cestu ke spolupráci s klíčovými stakeholdery. Je totiž zřejmé, že bez dialogu s odbornou stavařskou veřejností není možné úspěšně zavést metodu BIM do každodenní praxe veřejných zadavatelů. Společné pořádání konference BIM Day je jedním z viditelných výsledků této snahy. V prvním bloku, kromě Petra Matyáše vystoupila také Eva Kaiserová, pověřená řízením odboru Koncepce BIM České agentury pro standardizaci, a prezident Svazu podnikatelů ve stavebnictví Jiří Nouza. Celý úvodní blok se nesl ve velmi pozitivním duchu.




Na tom, že se podařilo překonat animozity a obnovit efektivní spolupráci se shodli všichni tři vystupující. „Odborná veřejnost má zájem spolupracovat, abychom dosáhli společného cíle, zavést metodu BIM do českého stavebnictví,“ uvedla na úvod Eva Kaiserova a připomněla, že se podařilo obnovit spolupráci se všemi klíčovými stakeholdery. „Důležitým krokem bylo ustavení Rady pro BIM, poradního orgánu generálního ředitele Česká agentura pro standardizaci, ve které jsou projednávány všechny klíčové kroky,“ zdůraznila. Také Jiří Nouza ocenil ustavení Rady pro BIM a otevření prostoru pro debatu o materiálech připravovaných odborem Koncepce BIM Agentury ČAS. „S metodou BIM jsem se setkal po svém zvolení do čela SPS, stále jsem ale spíše poučeným laikem. Přesto v ní vidím velký potenciál pro české stavebnictví a naše členy. Jsem opravdu rád, že tu můžeme na pódiu stát společně se czBIM a Agenturou ČAS,“ prohlásil Jiří Nouza.




Druhý dopolední blok byl věnován BuildingSmart Česká republika. Místopředseda czBIM Leoš Svoboda v něm připomněl, že od oficiálního vstupu czBIM do této nadnárodní platformy strmě roste počet certifikovaných profesionálů BuildingSmart u nás. „Zatímco před rokem to byly jednotky, dnes je jich již několik stovek a roste také počet certifikovaných školicích partnerů,“ zdůraznil Svoboda. Na jeho vystoupení navázala expertka z oblasti technické normalizace Štěpánka Tomanová, která působí v sekci (Domain) Regulatory BuildingSmart a současně je velmi aktivní zástupkyní Agentury ČAS v mezinárodních normalizačních organizacích. Ve své prezentaci se věnovala zejména mezinárodnímu kontextu zavádění metody BIM a připomněla, že Česko rozhodně není Popelkou. „Neexistuje žádná země světa, která by měla své stavebnictví komplexně digitalizované,“ uvedla a pokračuje: „Jen pár zemí, kde již ve stavebním řízení využívají modely ve formátu IFC a mají připravenu alespoň částečnou automatizovanou kontrolu. Spočítali bychom je na prstech jedné ruky,“ uvedla Tomanová s tím, že větší část zemí se posunula alespoň k akceptaci výkresové dokumentace ve formátu PDF a částečné práci s 3D modely stavby. „Česko se sem zařadí, jakmile začne fungovat digitální stavební řízení,“ poznamenala Štěpánka Tomanová.




Pracovní skupina, ve které Štěpánka Tomanová v rámci BuildingSmart působí, připravuje příručku OpenBIM. „Je zajímavé, že během práce na této příručce se ukazuje, že narážíme na stejné otázky, jako my tady v Česku při realizace Koncepce BIM,“ poznamenala Tomanová s tím, že i když jsou země v zavádění metody BIM různě daleko, musejí se vyrovnávat s velmi podobnými výzvami. Musí například vyřešit, které parametry a jak se budou strojově kontrolovat a validovat. „Zjišťujeme, že státy – a to včetně Česka – nejsou stále připraveny na to, aby byla data ve stavebním řízení pořizována ve strojově čitelné formě. U nás se například ukazuje, že téměř každý stavební úřad kontroluje jiné parametry. Vychází to ze zkušenosti jednotlivých úředníků,“ uvedla s tím, že bude třeba vytvořit technickou normu, aby měl Digitální model stavby (DiMS) potřebnou právní sílu.




BIM v Česku není Popelkou. Projekty běží




Jedním z leitmotivů letošní konference bylo praktické využití metody BIM v každodenní realitě českých staveb. Rozhodně není pravdou, že by využívání metody BIM bylo hudbou daleké budoucnosti. Právě naopak – projektů běží celá řada. Představením několika z nich byly věnovány hned dva bloky oddělené obědem. Dopolední blok patřil prezentacím výstavby administrativní budovy a školícího centra v Jaderné elektrárně Dukovany, aplikaci BIM u koordinovaných záměrů v oblasti Masarykova nádraží a ulice Na Florenci v Praze a také již realizovanému BIM projektu univerzitního kampusu na pražském Albertově. Těsně před obědem pak Martin Maťašovský, Head of Products ze společnosti Construsoft představil možnosti mezioborové spolupráce při využití platformy OpenBIM.




Po obědě se pozornost zaměřila na praktický přístup k některým úkolům, které může BIM pomoci vyřešit. Nejprve otevřel Jakub Veselka z Laboratoře udržitelné výstavby Univerzitního centra energeticky efektivních budov, téma využití metody BIM pro modelování environmentální zátěže a energetické náročnosti budov. Právě tady se podle celé řady expertů skrývá skutečně velký potenciál. Ve druhé prezentaci pak Filip Krzywoň, Technical Development Manager GLP, sdílel své praktické zkušenosti s nastavením procesů a využitím dat pro následnou správu budov, procesem kontroly modelů skutečného provedení a integrací dat se systémem CAFM na projektu GLP Parku Brno Holubice a bratislavského letiště.




Konec druhého praktického bloku pak představil projektu vzorové zadávací dokumentace pro projekty s využitím metody BIM. Na tomto dokumentu spolupracuje Agentura ČAS s několika partnery. Jeho prezentace se společně ujali Martina Šelejová, výkonná ředitelka Asociace pro veřejné zakázky, Josef Hlavička z advokátní kanceláře Havel & Partners, a doplnil je vedoucí projektového týmu sdružení czBIM, Filip Roller.




Aktualizovaná Koncepce BIM zamířila k připomínkám




Již od začátku funguje pracovní skupina vytvořená Ministerstvem průmyslu a obchodu a Českou agenturou pro standardizaci. Ta měla (a stále ještě má) za úkol připravit aktualizované znění Koncepce zavádění metody BIM do veřejné správy tak, jak to uložila vláda ČR v prosinci 2022. Tomuto zásadnímu kroku byl věnován celý závěrečný blok prvního dne. Vystoupila v něm Eva Kaiserová, místropředseda czBIM Leoš Svoboda a společně s nimi zástupce Ministerstva průmyslu a obchodu Petr Serafín a Dana Prudíková z advokátní kanceláře Havel & Partners.




První část bloku byla věnována právě aktualizovanému textu Koncepce BIM. Svoboda prošel upravenou strukturu dokumentu a osvětlil všem účastníkům jeho základní principy. Ty poté doplnila také Eva Kaiserová. „Jsem velmi ráda, že právě dnes dopoledne odešel návrh aktualizované Koncepce BIM do připomínkového řízení ke všem klíčovým aktérům,“ oznámila Kaiserová velmi důležitý pokrok. I když dokument bude ještě čekat vypořádání připomínek, jak na otázku z pléna doplnil Petr Serafín, stále se počítá s tím, že by jej vláda mohla dostat k projednání do konce letošního roku.




Právě Serafín společně s Danou Prudilovou se pak zaměřili na další klíčový milník, přípravu paragrafovaného znění tak zvaného Zákona o BIM, ten ponese název Zákon o správě informací o stavbě a informačním modelu stavby a vystavěného prostředí. „Je tak trochu paradoxní,“ poznamenala ve své prezentaci Prudíková, „že v Zákoně o BIM nakonec tuto zkratku nenajdeme ani jednou.“ Jak připomněla, snahou bylo připravit zákon spíše stručný. „Většinu technických detailů, ale




i praktických otázek budou následně řešit prováděcí předpisy a doplňující vyhlášky,“ uvedla Prudíková. Přesto bude podle ní v zákoně například stanovena povinnost využívat Společné datové prostředí (CDE) nebo připravit Digitální model stavby (DiMS) v otevřeném formátu s využitím Datového standardu stavby (DSS). Jeho přípravou a rozvojem je pověřen Úřad pro technickou normalizaci, metrologii a státní zkušebnictví (ÚNMZ), který tuto činnost předal do své příspěvkové organizace, tedy České agentury pro standardizaci.




O úplný závěr prvního dne BIM Day 2023 se pak postaral expert Agentury ČAS Jiří Buneš, který se věnoval představení mezinárodního klasifikačního systému CCI a především pokroku, který byl v posledním roce dosažen. „CCI je cesta, jak si předávat informace napříč profesemi,“ uvedl na úvod a připomněl velmi zásadní počin v rozšíření CCI o identifikaci.




Široká paleta workshopů




Už během prvního dne se program rozšířil o několik praktických workshopů, které probíhali paralelně s děním v hlavním sále. Workshopy daly návštěvníkům šanci seznámit se blíže s projektem kampusu Albertov, s tím, jak je využívána automatizovaná kontrola u projektů dopravní infrastruktury, a také – mnohem podrobněji než při všeobecné prezentaci – nahlédnout pod pokličku příprav vzorové zadávací dokumentace projektů s využitím metody BIM. Kromě těchto tří v sále Tycho se ale konalo dalších šest v konferenčních místnostech Kepler a Stela. Za pozornost určitě stálo dění v posledním ze jmenovaných, zde se totiž představil projekt digitální dokumentace památek Heritage BIM a návštěvníci BIM Day 2023 měli také možnost podívat se, jak vypadá využití metody BIM v každodenní realitě generálního zhotovitele.




Druhý konferenční den byl již workshopům vyhrazen celý. Dobrou zprávou bylo, že účastníků rozhodně nijak výrazně neubylo a všechny tři konferenční místnosti vyhrazené pro workshopy byly solidně zaplněny. Všichni, kteří dorazili i 19. října 2023 si mohli vybrat z palety třinácti různých témat. Česká agentura pro standardizaci byla výrazně vidět zejména v místnosti Tycho. Kateřina Schön, projektová manažerka DSS, zde společně s Rudolfem Vyhnálkem z czBIM představila Datový standard stavby (DSS). „DSS určuje strukturu a obsah informací digitálního modelu stavby (DiMS) a jeho součástí jsou požadavky na grafické i negrafické informace,“ zdůraznil Vyhnálek, který současně připomněl, že připravovaný Datový standard stavby (DSS) stojí na tak zvaných datových šablonách a jejích vlastnostech.




„Nesmíme zapomínat, že je to právě DSS, které nám umožní vzájemné předávání dat mezi stavebními obory a jejich softwarovými nástroji. Právě strojová čitelnost informací je naprosto zásadní,“ zdůraznila Schön. Ta následně představila principy, na kterých stojí nová architektura DSS. Tu projednala Rada pro BIM v září a do konce roku bude Agenturou ČAS oficiálně vydána. Na téma Datového standardu staveb pak v dalším workshopu navázalo představení novinek v projektu NajdiCDE.cz.




O závěr programu v sále Tycho se pak postarala panelová diskuse věnovaná tématu vzdělávání. I přes poobědový čas toto téma evidentně rezonuje. A tak nejenže byla místnost poměrně zaplněna, ale i diskuse se protáhla skoro o polovinu. Agenturu ČAS reprezentovala Martina Sieber, která řídila přípravu nového Systému vzdělávání v BIM pro pracovníky veřejné správy, a společně s ní také jedna z klíčových postav středoškolské části platformy EDUBIM při České agentuře pro standardizaci, Pavel Pour. Ten je současně učitelem střední odborné škole stavební v Hradci Králové. V debatě je doplnil předseda sdružení czBIM Petr Matyáš a pohled vysokých škol představil Petr Matějka, tajemník fakulty stavební ČVUT v Praze. Debata se točila kolem Národní soustavy kvalifikací, zájmu o stavebnictví ze strany žáků a studentů, a mnoha dalších. Chvílemi byla přitom i velmi vzrušená.




Zase za rok a věřme, že opět společně




Skutečnost, že BIM Day 2023 se odehrával ve společné režii tří spoluorganizátorů výrazně ovlivnila celkovou atmosféru. Bylo velmi silně znát, že snaha dojít ke společnému cíli a posunout české stavebnictví do 21. století je společná všem. Věřme, že tato atmosféra pomůže překonat i další výzvy a také BIM Day 2024 bude společným projektem. Třeba se k trojici czBIM, Česká agentura pro standardizaci a Sdružení podnikatelů ve stavebnictví přidají ještě další hráči. Protože, jak na konferenci zaznělo opakovaně, BIM je šancí pro budoucnost tohoto klíčového sektoru.
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Praha 12. října 2023 – Zadání veřejné stavební zakázky využívající metodu BIM je pro mnoho investorů z řad veřejné správy poměrně obtížným úkolem. Smlouva totiž musí mít trochu jiné náležitosti, než byli doposud zvyklí. Usnadnit situaci jim mohou vzorové dokumenty, které připravuje k vydání Česká agentura pro standardizaci. Na jejich přípravě spolupracuje s advokátní kanceláří Havel & Partners a Odbornou radou pro BIM (czBIM). Zkušenosti s využíváním metody BIM ve veřejné správě odboru Koncepce BIM Agentury ČAS a sdružení czBIM, které je aktivní naopak v soukromé sféře, tak budou při přípravě vzorové dokumentace zastřešeny právní expertízou advokátní kanceláře Havel & Partners.

Zkušenosti ukazují, že zadávání veřejných stavebních zakázek není vždy úplně jednoduchým úkolem. Mnohdy se zbytečně stavba protahuje a prodražuje právě proto, že původní zadávací dokumentace obsahuje nějaké problematické body. Pokud má navíc veřejný zadavatel ještě na projektu využívat metodu BIM, musí brát v úvahu specifika předávání digitálních informací a dalších náležitostí. Z tohoto důvodu se odbor Koncepce BIM Agentury ČAS rozhodl začít pracovat na vzorové zadávací dokumentaci. Ta usnadní veřejným zadavatelům zakomponovat do svých běžných smluv také využití metody BIM. Aby vzniklé vzorové dokumenty co nejlépe odrážely skutečné potřeby veřejných zadavatelů a nevznikaly jen od zeleného stolu, uzavřela Agentura ČAS smlouvu s advokátní kanceláří Havel & Partners a dohodla spolupráci se sdružením czBIM.

„Zkušenosti Havel & Partners se zadáváním veřejných zakázek jsou velmi široké a tato kancelář je pro svoji odbornou expertízu velmi respektovaným partnerem. Proto jsem velmi ráda za tuto spolupráci,“ konstatuje Eva Kaiserová, pověřená řízení odboru Koncepce BIM České agentury pro standardizaci a pokračuje: „Odborná rada pro BIM stála u počátků metody BIM u nás a její členové mají mnoho zkušeností jak z veřejného, tak soukromého sektoru. Spolupráce těchto tří subjektů je tak zárukou, že vznikne skutečně kvalitní vzorová dokumentace, která pomůže všem zadavatelům veřejných stavebních zakázek, ale i soukromým subjektům.“

Agentura ČAS v minulosti představila základ tak zvaného Smluvního standardu. Nyní se pozornost zaměřila na přípravu vzorových dokumentů pro zadávání veřejných zakázek tam, kde je využívána metoda BIM. Tyto dokumenty doplní běžnou smluvní dokumentaci o části týkající se výměny digitálních informací. Vzorové zadávací dokumenty budou obsahovat jak zadávací dokumentaci, tak vzorová smluvní ujednání a další přílohy. V první fázi budou připraveny dvě sady. První bude možné využít u veřejných zakázek na zajištění projekčních prací při použití metody BIM pro stupně projektové dokumentace DUR, DUSP, DSP a DPS. Pomůže tedy výběru a zasmluvnění projektanta. Druhá sada pak bude určena pro veřejné zakázky na konzultační služby při výběru Koordinátora BIM.

Stáhněte si: Tisková zpráva Vzniknou vzorové dokumenty pro smluvní dokumentaci s využitím BIM. Česká agentura pro standardizaci na nich spolupracuje s Havel & Partners a czBIM

Zajímá vás budoucnost metody BIM v Česku? Pak si určitě nezapomeňte pustit další Studio Egovernment. Bude se v něm debatovat právě o tomto tématu. Studio připravuje magazín Egovernment, který se věnuje zejména různým aspektům digitalizace veřejné správy. Řeč tedy bude samozřejmě o Koncepci zavádění metody BIM do veřejné správy, ale také připravovaný zákon o správě informací o stavbě a informačním modelu stavby a vystavěného prostředí a mnoho dalšího.

Ve studiu budou debatovat Eva Kaiserová, zástupkyně ředitele odboru Koncepce BIM Agentury ČAS, Kateřina Schön, projektová manažerka Datového standardu staveb (DSS) a společně s nimi Petr Matyáš, předseda představenstva czBIM – buildingSmart CZ, a výkonný ředitel HRDLIČKA s.r.o. Jan Floriánek. Kromě moderátora Michala Jirkovského budou moci pokládat všem zúčastněným také diváci.

Stačí se zaregistrovat na adrese: https://www.egovernment.cz/inpage/studio-bim/.

Přenos začíná 5. října 2023 od 14 hodin.
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